
פרשת חיי שרה
כיבוש ותיקון - דרכי ההתמודדות עם היצה"ר

א
"ויאמר אברהם אל עבדו זקן ביתו...ואשביעך בה'... אשר לא תיקח 
אשה לבני מבנות הכנעני אשר אנכי יושב בקרבו וגו' ויאמר אליו 
העבד אולי לא תאבה האשה ללכת אחרי אל הארץ הזאת ההשב 
אשיב את בנך אל הארץ אשר יצאת משם. ויאמר אליו אברהם השמר 

לך פן תשיב את בני שמה" )כד, ב-ה(.

בפסוקים אלו נראה כי התביעה של אברהם מאליעזר היתה שלא 
יקח אישה ליצחק דוקא מכלל בנות ארץ כנען, אולם בהמשך הפרשה 
כשאליעזר מספר את דבריו כתוב "ואמר אל אדוני אלי לא תלך האישה 
אחרי" וכתב שם רש"י 'אלי כתיב - בת היתה לו לאליעזר והיה מחזר 
למצוא עילה שיאמר לו אברהם לפנות אליו להשיאו בתו אמר לו אברהם 

בני ברוך ואתה ארור ואין ארור מתדבק בברוך'.

הרי מפורש כאן שתביעתו של אברהם היתה שגם לא יקח את בתו 
ליצחק משום ש'אין ארור מתדבק בברוך'. ולכאורה דבר זה צ"ב שהרי 
כידוע סגולת התורה שהיא מתקנת את האדם ומרוממת אותו כמו 
שאמרו חז"ל 'בראתי יצר הרע בראתי לו תורה תבלין', דהיינו שהתורה 
מתקנת את החלקים הרעים שבאדם, והנה כמבואר במדרש הטעם 
שקרא אברהם לאליעזר 'דמשק' לפי שהיה 'דולה ומשקה' מתורת רבו 
לאחרים, ואם התורה אכן מתקנת את מי שעוסק בה, מדוע אליעזר 

שהיה עוסק בתורה עדיין היה בכלל ארור שאינו מתדבק בברוך.

ב
והנה בגוף העניין שהתורה מתקנת את האדם, מצינו כמה לשונות בדברי 
חז"ל, בבריתא דרבי פנחס בן יאיר במס' ע"ז כתוב 'תורה מביאה לידי 
זהירות', ואילו בקידושין אומרת הגמרא 'בראתי יצה"ר בראתי לו תורה 
תבלין', ובתחילת מדרש איכה כתוב לשון נוספת 'הלואי אותי עזבו 
ותורתי שמרו - שהמאור שבה מחזירן למוטב', וצריך להבין מה כוונת 

כל אחד מלשונות אלו וכיצד הם מתיישבים יחד.

והדברים מתבארים על פי מה שכתב רבי ישראל מסלנט באיגרת 
המוסר לבאר עניין יצר הטוב ויצר הרע שבאדם שהינם מתחלקים 
לשתי בחינות, הבחינה הראשונה היא כח השכל שמורה לעשות את 
הישר והטוב כנגד כח התאוה שמפתהו לעשות את מה שערב לשעתו, 
כלומר שתמיד כח השכל רוצה לעשות את מה שטוב לאדם ולהיזהר 
ממה שיכול להזיק לו, ומנגד יש כח תאוה המפתה ומושכת את האדם 
לעשות דברים שבשעת מעשה נראים ערבים ונחמדים, וכך האדם הולך 
אחרי המשיכה הזו אפילו שברור לו שלאחר מעשה הוא יצטער על כך.

ובחינה זו אינה קשורה דוקא לטוב בעצם ולרע בעצם, אלא בכל עניין 
שעובר על האדם, לדוגמא אדם היודע שאם יאכל מאכל מסוים הוא 
יינזק ממנו אבל מאכל זה אהוב וערב עליו מאוד, מצד אחד כח התאוה 
אומר לו שעכשיו יאכל ואח"כ כבר יהיה בסדר, אך השכל לעומת זאת 
אומר לו שהרי יודע כמה דבר זה מזיק לו ושמייד כשיגמור להנות 
יתחרט על כך, וכן בכל עניין השכל אומר לעשות את מה שטוב וכדאי 
גם לעתיד, ואילו התאוה רוצה רק את מה שנחמד וערב לשעתו מבלי 
להתחשב כלל בתוצאותיו, וזו הבחינה האחת, כח ה'שכל' כנגד כח 

ה'ערב לשעתו'.

אמנם יש בחינה נוספת גבוהה יותר של מלחמת יצר טוב ויצר הרע, 
שמצד אחד יש באדם כוחות של קדושה שמושכים לצד הטוב ומובילים 
את האדם להתרומם ולהיות קדוש יותר, וזהו היצר הטוב שרוצה שהאדם 
יקיים מצוות ה' וישמר מעבירות, ולעומתו יש כח הטומאה שמושך 
לצד הרע והוא היצה"ר שמושך את האדם לחטוא ולאבד את הקדושה 

והרוממות שלו, ויעויי"ש שהוכיח שהם באמת שני סוגים של יצרים.

אך אומר רבי ישראל שעל ידי לימוד התורה מתקנים את היצר של 
שתי הבחינות הללו, כלומר גם מתגברים על הכח המושך לעשות את 
הערב לשעתו, וגם מגבירים את הכח הטוב בעצם שיש בתוכנו, באופן 

שאנו יכולים לגבור על כח היצר הרע שהוא הרע בעצם.

ובכדי להבין כיצד פועלת התורה לתקן את היצר, תחילה צריך להבין 
שהצורה בה מצליח היצר הנקרא כח 'הערב לשעתו' לגבור על כח 
השכל, הוא על ידי שהדברים אינם ברורים לאדם כל צרכם, ולכן כשישנו 
דבר שהאדם חושק בו מאוד והוא רק יודע בשכלו שדבר זה לא כל 
כך ראוי לו קשה לו מאוד להתגבר, כי בעוד שאת החשק והמשיכה 
לעשות זאת הוא מרגיש בצורה חזקה וברורה, הסיבה לא להימנע 
כמעט ואינה מורגשת, ואפשר לתרץ תירוצים ולהורות היתרים ולומר 
שזה באמת לא כ"כ גרוע, וכך על ידי חוסר הבהירות הזו מצליח היצר 
לגרום לאדם ללכת אחר המשיכה הגדולה לצד הערב לשעתו ולהתעלם 

ממה ששכלו אומר לו.

וזה מה שביאר הרמח"ל שהעולם הזה דומה לחושך שביאר שם שהיצר 
מסמא את האדם עד שהוא לא יכול להבחין מהו עמוד ומהו אדם, 
כלומר שהוא מבלבל את האדם ולא נותן לו להבחין מה האמת ומה 

השקר, וכך הוא נכשל באיסורים מכיון שהאמת אינה ברורה לו דיו.

אך לעומת זאת אם לומדים היטב את כל ההלכות לפרטי פרטים והדברים 
ברורים בלי שום ספיקות, אז בשעה שהאדם עומד מול הנסיון, הוא 
יודע בבירור שיש בדבר זה איסור, וכאשר האיסור הוא חד וברור ואין 
לו שום ספק בכך, כבר הרבה פחות סיכויים שהיצר יפתה אותו ללכת 
אחר הערב לשעתו כי האמת ברורה לו ביותר והערב לשעתו לא מסנוור 

ומטעה אותו.

לדוגמא אדם שהולך לעסקים ויש לו נסיון עם איסור גזל, אם אינו לומד 
בעיון הלכות גזל, כשיעמוד מול האפשרות להרוויח הרבה מאוד כסף 
רק שזה לא מאה אחוז אמת, מצד אחד יש הרבה מאוד פרטים ודקויות 
שלא ממש נראים כאיסור גזל ואפשר להקל, וכשאדם חושב אם העסק 
כדאי לו על פניו זה לא נראה לו כל כך חמור מול הרווח הגדול שיכול 
להיות לו, אבל אם אדם לומד היטב את הלכות גזל לפרטי פרטים עם 
כל הדקויות הוא יודע בדיוק מהו איסור גזל ועד כמה שדינו חמור ודין 
פרוטה כדין מאה, וכאשר האיסור ברור לגמרי הרבה יותר קל לו לגבור 
על הנסיון,  כי הוא רואה בבירור עד כמה שהוא רק ערב לשעתו מול 

ההפסד הגדול שיש בלעבור על האסור של גזל.

וזהו החלק הראשון בתורה שמכוון מול יצר זה שנקרא כח הערב לשעתו, 
ועל עניין זה כיוונו חז"ל בבריתא דר"פ בן יאיר שתורה מביאה לידי 
זהירות, וכמש"כ שם רש"י 'שרואה ומבין אזהרות שבה – ונשמר', 
דהיינו שעל ידי שאדם לומד היטב את התורה כשהוא עומד מול נסיון 

ממרן הגאון הגדול
רבי יהושע אייכנשטיין שליט"א

ראש ישיבת 'יד אהרן' דעת
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הוא לא רואה אפשרות לעבור על האיסור עבור הנאה רגעית, אלא הוא 
רואה בבירור את האיסור וכך אינו נמשך אחריו.

ג
אך מעבר לזה יש עוד ענין בתורה, והוא הענין הסגולי שבא ע"י עסק 
התורה – שבכל פעם שעוסקים בתורה באיזה עניין שיהיה, האדם 
מתקדש ומתרומם יותר ומתחבר לעצם הטוב, דהיינו שאם אדם יושב 
ולומד 'שור שנגח את הפרה' אפילו במקרה שזה לא נוגע כלום לחיי 
היום יום שלו, אעפ"כ זה משפיע עליו הרבה מאוד ומתקן אותו בכל 
המישורים, ועל כך אמרו חז"ל 'המאור שבתורה מחזירן למוטב' דהיינו 
שהתורה בעצם קדושתה הופכת את האדם לטוב יותר ומתקנת את 
השורש הרע שבתוכו, וכח זה מכוון כנגד החלק שיש באדם שהוא רע 
בעצם שמושך אותו להדבק ברע לשם הרוע ולא בשביל איזה עניין 
של הנאה, ועל ידי שלומדים את התורה מתדבקים בטוב ומחלשים את 

המשיכה הזו לכח הרע בעצם.

וכאמור דבר זה שייך לכח הסגולי שבתורה שעל ידי קדושתה האדם 
מוציא את כוחותיו הפנימיים האמיתיים,  כח הטוב - כח הנשמה, 
ומתחבר אליהם, ולעניין זה שייך גם מה שאמרו 'נתתי יצר הרע נתתי 
תורה תבלין', דהיינו שעל ידי שעוסקים בתורה אפשר לתקן את הכוחות 
הרעים ולקחת אותם לצד הטוב, ועל עניין זה אומרת המשנה בסוף 
מסכת ברכות 'ואהבת את ה' א-להיך בכל לבבך - בשני יצריך - ביצר 
הטוב וביצר הרע', ובכך מתפרש היטב הלשון 'שהמאור שבתורה 
מחזירן למוטב', כלומר שהתורה לוקחת את הכח הרע, ואותו עצמו 

היא מחזירה  למוטב.

ועל דרך זו דייקו הספרים את הלשון 'תבלין', שעניינו של התבלין אינו 
לבטל את שאר האוכל ולגבור עליו, אלא הוא נותן טעם באוכל ועושה 
אותו טוב וערב יותר, וכך גם התורה אינה מבטלת את הכוחות הרעים, 
אלא שעל ידי עסק התורה הכוחות הרעים מתעדנים והאדם יכול 
להשתמש בהם לעבודת ה', ולקיים 'ואהבת את ה' - בשני יצריך'. וזהו 
רק הכח הסגולי שבתורה שיכול גם להפוך דבר מר ורע כמו היצר הרע 
שיוצרו קראו 'רע' - לטוב, כמו שתבלין הופך מאכל מר או טפל לערב.

אך כמובן שיש חילוק מהותי מאוד בין שני מהלכים אלו של 'תורה 
מביאה לדי זהירות' ובין 'המאור שבה שמחזירן למוטב', שכפי שהתבאר 
באופן שהתורה מחזירה למוטב כל הכוחות כולם נשארים באדם אלא 
שהם יוצאים בצורה מתוקנת, כי זו צורה של תיקון שמתקן את השורש 
של האדם, שמכיון שמשורש בריאתו הוא שייך לצד הטוב שבבריאה 
מצד הנשמה הא-להית שבו, על ידי עסק התורה הכוחות שלכאורה 
שייכים אל הרע מתחברים גם הם אל השורש הטוב שלו, אך באופן של 
תורה מביאה לידי זהירות, גם אם האדם נשמר ונזהר כל ימיו מלהיכשל 
אבל בכל זאת הכוחות הרעים עדיין נמצאים בתוכו, והם נותרו רעים 
כפי שהיו והגם שעל ידי התורה הוא יכול להחזיק את עצמו מלהימשך 

אחריהם מ"מ השורש הרע נותר רע.

ושני אופנים אלו של מלחמת היצר הגדירם רבי ישראל כ'כיבוש' ו'תיקון', 
דהיינו שאדם שנשמר מהנטיות הרעות שיש לו הגם שזו מעלה גדולה 
אך עדיין יש לו שורש רע, וזה הבחינה של 'כיבוש' כלומר שהרע כבוש 
תחתיו אך לא בטל, ובאופן זה שייך שכשיבוא יום והניסיון יהיה גדול 
מאוד אותו כח שתמיד היה בפנים יפרוץ החוצה, כי הוא עדיין שוכן 
בתוכו, ודבר זה דומה לשני מלכים שנלחמים זה בזה, שגם אם האחד 
ניצח במלחמה וכבש את הממלכה האחרת, המלך השני עדיין קיים 

ומנסה להתקומם ויתכן שלמחרת יגבר וינצח.

אך לעומת זאת כשאדם עמל בתורה שהיא עצם הטוב בבריאה ומתדבק 
בה, על ידי הדבקות הזו בטוב כל הכוחות הרעים משתייכים לטוב 
ומשמשים לטוב, וזו הבחינה של 'תיקון', כלומר שהשורש הרע  לא 
סתם כבוש עמוק בפנים, אלא הוא כולו הפך לטוב, ואדם כזה לא 

דומה למלך שניצח במלחמה, כי מתי שכל הכוחות מתאחדים למטרה 
משותפת ממילא המלחמה בטלה ומבוטלת, וזו הבחינה של 'תיקון' - 
שכל הכוחות בין הטובים ובין הרעים פועלים יחד למטרה המשותפת 

של עבודת ה' בכל לבבך – בשני יצרך.

ד
ולפי זה יתיישב היטב מה שהקשינו בתחילת הדברים כיצד אליעזר 
שהיה דולה ומשקה מתורת רבו לאחרים נותר בבחינת 'ארור' ואיך יתכן 
שהתורה לא תקנה אותו, שהרי כפי שהתבאר לא כל מי שהשיג שליטה 
על היצר מכח התורה זה אומר שתיקן את הכל לגמרי, אלא כאשר יש 
שורש טוב התורה מתקנת את האדם באופן מוחלט ומחזירה את כל 
הכוחות הרעים לאותו השורש הטוב, אך אליעזר היה בבחינת ' ארור' 
כלומר שבעצם היה לו שורש רע בפנים ולא היה לו אפשרות להוציא 
כוחות אמיתיים, לכן הוא יכל להשתייך רק לחלק זה של 'תורה מביאה 
לידי זהירות' - לכבוש את הרע וללכת על פי הטוב, ולמרות שמצד 
השליטה שהיה לו ביצר הוא שלט כאברהם כמבואר במדרש, עדיין 
הוא נותר רק בבחינת 'כיבוש' ונשאר בו השורש הרע של 'ארור כנען' 

שאינו יכול להגיע לתיקון.

ולכן אמר לו אברהם שיקח דוקא ממשפחתו וממולדתו, כי הם היו 
מזרעו של שם ולא היה בהם שורש של ארור אלא שורשם היה טוב, 
ולכן המידות הטובות של כלל ישראל שהם רחמנים בישנים גומלי 
חסדים מגיעים מהאבות, וכן מבואר בדרשות הר"ן )דרוש ה( שמסיבה זו 
לא רצה אברהם ליקח אשה ליצחק אף מבני בריתו ענר אשכול וממרא, 
ואפילו שמשפחתו של אברהם כן עבדו עבודה זרה ואילו ענר אשכול 
וממרא עבדו את הקב"ה, כי למרות שהם עבדו לה', מ"מ הם היו מצאצאי 
כנען שהוא ארור בעצם ולכן השורש שלהם נשאר רע, ולמרות שהם 
כן שלטו ביצרם, אך השורש הרע הזה נשאר ויעבור לבניהם אחריהם, 
אבל משפחתו של אברהם הם מהשורש הטוב מזרע שם, ולמרות שהיה 
בהם ע"ז אך זה לא הגיע משורש של רע בעצם, אלא מיצר חיצוני 

ועל כח זה אפשר להתגבר ולתקן אותו ולחזור לשורש הטוב שלהם.

עכ"פ מה שרואים מכל האמור שעל ידי עמל התורה מגיעים לשני 
עניינים אלו. האחד 'תורה מביאה לידי זהירות' שעל ידי שאנו לומדים 
היטב ומבינים את חומר האיסורים ואת כל פרטי הדינים, וכן שאנו 
מבינים עד כמה חשוב לא להתרחק מהקב"ה, אנו מחזקים את הכח 

השכלי וכך באפשרותנו להתגבר על הנסיונות.

אלא שזה עדיין רק בחינה של כיבוש היצר, כלומר שהכח הרע עדיין 
נמצא בתוכנו ובאופן זה הוא עלול יום אחד להתפרץ ולגבור ח"ו, והעיקר 
הוא לזכות בבחינה השניה למאור שבתורה שמחזירן למוטב, שבזה 
מגיעים לבחינת 'תיקון', שהכוחות הרעים גם הם מסיעים לנו לעבודת ה'.

וכך כותב החזו"א בספר אמונה ובטחון וז"ל, 'כי אמנם אין תיקון המידות 
שולל מהאדם אהבת עצמו, כי מציאות הנטיות לכבוד ולעונג היא מציאות 
חיובית בהרכב המכונה של זה החי הנקרא אדם, ואין שלילת הנטיות 
האלה בנין בנפש אדם אלא סתירת הויתו, המוסר אומר לאדם אהוב 
את עצמך ורכוש כבוד, אבל דע לך מה אשרך עלי חלד, ומה כבודך, 
אין כבוד אלא תורה, אין כבוד אלא ענוה, אין כבוד אלא עזיבת הכבוד, 
אין אושר רק להשתחרר מנטיות טבעיות, ולהיות נכנע לד' ולתורתו - 
תכלית החיים בעולם הזה ובעולם הבא', זאת אומרת שעיקר העבודה 
שלנו בעולם אינה לנסות לכבוש את כל הכוחות והנטיות שנראה לנו 
שאינם שייכים לצד הטוב, אלא להתבונן כיצד לוקחים את אותם כוחות 

עצמם ודוקא עמהם לעבוד את ה' בצורה מושלמת.

אבל את זה אפשר להשיג רק מתוך שנעמול בתורה ונתחבר אליה 
שאז נזכה לאותו מאור שיחזק את כח הטוב שבנו עד שגם הכח הרע 
יחזור למוטב, ונזכה לעבוד את ה' בכל לבבנו - ביצר הטוב וביצר הרע.
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